
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE LA JUNTA PERMANENT DE FACULTAT 

CELEBRADA EL 15 DE JULIOL DE 2015 

 

A Bellaterra a les 11:17 del dia 15 de juliol de 2015, es reuneix la Junta Permanent de la 

Facultat en sessió ordinària sota la presidència del Sr. Degà, actuant com a secretari el 

secretari de la Facultat i amb l’assistència dels següents membres de la Junta: Antoni 

Méndez (degà), Lluís Casas (secretari i vicedegà), Verònica Ahufinger (vicedegana), Laia 

Saumell (vicedegana), Joan Suades (vicedegà), María Luisa Arboleya, Pere Ara, Anna 

Barragán, Mercè Corbella, Rosario Delgado (en substitució de Mercè Farré), Rafel 

Escribano, Jordi Gené, Àngels González, Marta González, Montserrat Mallorquí, David 

Martín, Anna Meléndez, Carles Navau, Rosa Mª Ortuño, M. Carmen Pérez, Joan F. 

Piniella, Josep Piñol, Francesc Xavier Roqué, Josep Ros, Àlvar Sánchez, Santiago 

Suriñach, Daisuke Takegami, Antoni Teixell. 

S’excusen: Lluís Alsedà, Xavier Bardina, Jordina Belmonte, José Manuel Castellano, 

Rafael Contreras, Jordi García Orellana, Agustí Nieto, Teresa Puga, Joan Rieradevall, 

Rosa Maria Sebastián.  

 

L’ordre del dia és: 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària anterior de data 05.03.15. 

2. Informe del degà. 

3. Aprovació, si escau, del calendari acadèmic de la Facultat de Ciències per al curs 

2015-2016. 

4. Aprovació, si escau, del model de distribució del pressupost de la Facultat de 

Ciències. 

5. Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió 

d’Afers Acadèmics i d’Avaluació de la Facultat. 

6. Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió 

de Postgrau de la Facultat. 

7. Afers de tràmit. 

8. Torn obert de paraules. 

 

1.-Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària anterior de data 05.03.15. 

 

S’aprova, per assentiment, l’Acta de la sessió ordinària de la Junta Permanent de 

Facultat de data 05.03.15. 

 

2.- Informe del degà. 

 

El degà inicia l’exposició de l’informe presentant les dades sobre assignació de places en 

primera preferència d’alumnes de nou accés a graus de la Facultat per al curs 2015-2016. 

De moment n’hi ha 379 (l’any passat foren 479). Enguany les notes de tall en general han 

estat més elevades. Explica que en pocs dies les dades quedaran actualitzades amb 

aquells alumnes que confirmin que accepten la plaça que se’ls ofereix en segona 

preferència. L’any passat el volum d’alumnes que va acceptar la plaça en segona 

preferència fou d’uns 100. Quan es disposi de la taula actualitzada s’enviarà als 

membres de la Junta. 

 

 



A continuació el degà detalla dels dades de preinscripció a màsters de la Facultat. Hi ha 

124 preinscrits que ja es poden matricular i 86 admesos pendents de finalitzar el grau que 

estan cursant. Cal tenir present que hi haurà renúncies, però amb les dades actuals la 

situació és força heterogènia amb tots els màsters amb places per omplir (de 3 a 25) 

excepte el màster en ‘Estudis Interdisciplinaris en Sostenibilitat Ambiental, Econòmica i 

Social’ que té un overbooking de 34 places. Amb tot, la situació global és millor que la de 

l’any passat per bé que malauradament i malgrat els esforços del deganat s’ha confirmat 

la desprogramació del màster de Paleontologia per al curs vinent. Finalment el degà 

anuncia la Fundació Catalunya-La Pedrera dotarà 3 beques de 5000 euros per als màsters 

de ‘Química Industrial i Introducció a la Recerca Química’, ‘Estudis Interdisciplinaris en 

Sostenibilitat Ambiental, Econòmica i Social’ i ‘Modelització per a la Ciència i 

l'Enginyeria’ (una beca per a cada màster). 

 

El degà passa a comentar que ja es van produir les audiències externes que formen part 

del procés d’acreditació de graus i màsters. Encara no disposem de l’informe escrit que 

ha d’emetre d’AQU però les puntualitzacions que es van fer en la cloenda de les visites 

foren en general poc importants. El degà en destaca dues que considera importants i sobre 

les quals caldria reflexionar: la baixa participació a les enquestes d’avaluació de 

professorat i el procediment pel qual s’assigna professorat de primer curs. Finalment el 

degà agraeix la contribució de tots els participants a les audiències, especialment als 

coordinadors que han treballat en l’autoinforme i també als qui van ajudar a contactar 

ocupadors, titulats, etc. 

 

El següent punt de l’informa fa referència a obres previstes i en execució, en detalla les 

següents: 

-sortida d’emergència a l’espina C2 senar on se situa el servei de ressonància magnètica 

nuclear. La sortida es feia a través del citat servei i ara serà directa i perpendicular a 

l’espina mirant cap al talús del servei d’activitat física. 

-instal·lació d’un elevador per a cadira de rodes a l’accés a l’espina C3 parell que 

comporta la reubicació de l’actual escala. 

-remodelació del bar-restaurant de Ciències, el degà mostra les 3 plantes per il·lustrar els 

canvis que introdueix aquesta obra. A la planta inferior on se situa la cuina s’incomplien 

diverses normatives que obligaven a fer la reforma. A la planta intermèdia, s’hi 

concentraran els diversos serveis de venda, amb dues cues d’autoservei, restaurant i 

pizzeria i uns nous lavabos per a persones amb mobilitat reduïda. A la planta superior s’hi 

definiran dues zones que es podran fer servir en relació a workshops, tesis i 

esdeveniments similars i un gran espai de carmanyola que podrà funcionar també com a 

sala d’estudi. La remodelació comporta la integració de l’anomenat ‘local d’estudiants’ al 

nou bar-restaurant, circumstància que s’ha resolt amb la creació d’un nou espai 

d’estudiants. 

-creació d’un nou local d’estudiants de 50m
2
 a l’entrada principal de la Facultat (a la 

banda esquerra de l’accés). L’espai es delimitarà internament amb una paret de vidre 

similarment a la paret exterior i tindrà ventilació a ambdues bandes. Sota les bigues s’hi 

farà un fals sostre i la part del damunt quedarà accessible des de la planta 1 com espai 

obert d’estudi. Aquesta actuació no té cap cost per a la Facultat i s’ha fet davant de la 

situació creada arran de la desaparició del ‘local d’estudiants’ existent. A mig termini es 

pretén fer actuacions similars als altres 3 espais equivalents de l’edifici de la Facultat, 

negociant/cofinançant amb els estaments de la Universitat. 



 

En relació a les dues darreres obres del llistat el degà fa balanç de la ocupació del deganat 

que van realitzar alguns estudiants com a protesta per la pèrdua del local. Finalment han 

estat 19 dies, ja es va informar de la situació per correu electrònic. El degà comenta que 

el local originalment era dins de l’edifici de la Facultat i que fou la creació de la 

secretaria del Departament de BABVE que va desplaçar-lo a l’espai que havia deixat 

lliure la llibreria Paideia. Ara la situació ha estat a l’inrevés i el local torna a l’edifici. La 

negociació amb els estudiants va produir l’ocupació com a mostra de rebuig a la primera 

oferta de reubicació del local que no representava cap cost ni desplaçament. L’espai que 

finalment s’ha acordat presentava un cost que ha decidit assumir la Universitat. Després 

de múltiples reunions els estudiants ocupants van acceptar la nova proposta i van 

desocupar el deganat. 

 

El degà passa a repassar el tema del nou decret que estableix la nova ordenació dels 

ensenyaments universitaris oficials (decret 3+2). No hi ha novetats i es mantenen les 

incerteses que segurament no es resoldran abans de les properes eleccions. Pel que fa a 

preus corre el rumor no confirmat que el primer any de màster tindria un preu equivalent 

a l’any de grau. Pel que fa a directrius a nivell de Catalunya, hi ha el rumor no confirmat 

que es pretén aplicar directrius homogeneïtzadores per als títols que concentren la 

majoria de l’alumnat, mentre per a la resta no hi hauria directrius. Pel que fa a la postura 

de la UAB, en les reunions amb el vicerector s’ha dit que s’està treballant sobre idees 

com ara que la UAB, en cas que s’optés per un grau de 3 anys, donaria l’opció de fer un 

quart any de grau d’intensificació de manera que coexistirien en un mateix model el grau 

de 3 i de 4 anys. De la mateixa manera en graus que es mantinguessin en 4 anys, es 

donaria l’opció de finalitzar el grau (de caire més generalista) al cap de 3 any. Tots dos 

tipus de graus tindrien el TFG al darrer curs i necessàriament tindrien noms diferents. Pel 

que fa als màsters no es pretén legislar però en principi els màsters més orientats a la 

recerca serien de 120 crèdits i els més professionalitzadors d’entre 60 i 90 crèdits. Els 

màsters de 60 crèdits són força rars a nivell europeu i això ha ocasionat problemes de 

reconeixement de títols a l’exterior. El degà resumeix la situació dient que al setembre la 

situació potser s’haurà aclarit una mica més i com a aspecte positiu esmenta la possibilitat 

de dissenyar, per primer cop, l’estructura dels graus i dels màsters de forma conjunta. En 

qualsevol cas si alguna titulació volgués ofertar-se pel curs 2017-2018 (la CRUE ha dit 

que no programarà res nou abans d’aquest curs) caldria tenir la corresponent memòria 

feta cap al juliol de 2016 i per tant ja caldria posar-s’hi a treballar aquest setembre. El 

degà acaba reiterant que aquesta reforma s’haurà de fer sense cost i per tant no es poden 

demanar recursos per a fer-la. 

 

El nou punt de l’informe del degà tracta el ‘Pla de reorganització de les estructures de 

suport tècnic i administratiu’. L’única novetat rellevant és que la vicerectora econòmica, 

el vicerector de projectes estratègics i el gestor van fer una ronda de reunions amb les 

facultats per a recollir inquietuds i dades que els han de servir per a reformular la seva 

proposta. En el moment que s’aprovés la proposta reformulada caldria treballar a escala 

local per adaptar-la a cada centre. 

 

A continuació el degà informa de la jubilació de Cèlia Martínez, gestora del departament 

de Física i membre de la Junta permanent agraint públicament els seus serveis al 

departament i a la Facultat. 



 

El degà també comenta que el passat 19 de maig va assistir a Madrid al lliurament de la 

Medalla de la Real Sociedad Española de Física (RSEF) de 2014 a la catedràtica emèrita 

del Departament de Física María Josefa Yzuel. I que amb tota probabilitat se li 

encarregarà la lliçó magistral per inaugurar el proper curs. 

 

El degà també comenta la recent designació de la UAB com la universitat més ecològica 

del món segons la revista DesignCurial, gràcies a l’edifici de l’ICTA. Es tracta d’un fet 

molt positiu mediàticament. 

 

El darrer punt de l’informe es dedica a l’Any Internacional de la Llum, el degà dóna la 

paraula a la vicedegana d’estudiants que explica els actes que ja s’han realitzat (una 

xerrada a càrrec de la Directora del Sincrotró a la que hi assistí el rector de la UAB, 

exposicions, dues xerrades sobre optofarmacologia i optofluídica, a banda de la temàtica 

d’enguany dels Dissabtes de la Física) i explica que es preveuen una o dues xerrades més, 

una d’elles organitzada per la Facultat de Biociències. També s’ha escrit a la Vanguardia 

mitja pàgina informativa sobre l’any de la llum i la recerca i docència en aquest àmbit a la 

UAB. Finalment també es preveu una exposició a la biblioteca de cara al mes de 

setembre-octubre. 

 

El degà recupera la paraula per obrir un primer torn d’intervencions: 

 

Xavier Roqué intervé per informar que el Centre d’Història de la Ciència (CEHIC) s’ha 

traslladat a la planta superior del nou edifici de l’Institut de Ciències de l’Espai. De 

manera que l’espai que ocupava el CEHIC a la Facultat queda lliure. 

 

Santiago Suriñach intervé per sol·licitar còpia del que s’ha publicat a la Vanguardia en 

relació a l’Any Internacional de la Llum.  

El degà i la vicedegana expliquen que es troba disponible a la web i s’hi pot accedir a 

través d’un enllaç (http://comunicacionempresarial.net/UPLOAD/lv1506luz_low.pdf) 

 

Montserrat Mallorquí manifesta preocupació sobre com afectarà a la biblioteca de 

Ciència i Tecnologia la possible obertura d’una porta d’emergència a la planta -1 cap a la 

banda del SAF en relació a la reforma del bar-restaurant.  

La gestora de la Facultat diu que no li consta i el degà diu que se n’informarà per aclarir-

ho. 

 

 

3.- Aprovació, si escau, del calendari acadèmic de la Facultat de Ciències per al curs 

2015-2016. 

 

La vicedegana d’Afers Acadèmics explica que a la versió ja aprovada en Comissió 

d’Afers Acadèmics s’hi ha afegit una modificació relacionada amb l’endarreriment d’una 

setmana per part de la Generalitat de les Proves d’Accés a la Universitat. El calendari 

queda igual que l’any passat pel que fa a dies de cadascun dels 2 semestres i s’ha fixat el 

18 de novembre per a celebrar Sant Albert, i el dia 7 de desembre com a festa de la 

Facultat. 

http://comunicacionempresarial.net/UPLOAD/lv1506luz_low.pdf


El degà afegeix que l’acte de graduació es faria el dia 20 de novembre a l’auditori de 

Lletres repetint l’experiència de l’any passat. 

 

S’aprova, per assentiment, l’adaptació del calendari acadèmic de la Facultat de 

Ciències per al curs 2015-2016. 
 

 

4.- Aprovació, si escau, del model de distribució del pressupost de la Facultat de 

Ciències. 

 

El degà recorda, abans de cedir la paraula al vicedegà d’Economia, que la reformulació 

del model de distribució fou un dels compromisos de l’equip deganal des d’abans mateix 

d’exercir funcions. I que és possible que el nou model tingui una vigència limitada perquè 

sembla que se n’està gestant un altre a nivell de tota la Universitat. 

 

El vicedegà d’Economia explica que a la Junta de fa aproximadament un any (18 de juliol 

de 2014) ja es va explicar que a causa de les retallades es varen congelar els percentatges 

de repartiment del pressupost de la Facultat als departaments. A més, aquests 

percentatges són obsolets ja que estan basats en la docència que s’impartia ja fa anys, 

quan no existien graus. Això ha provocat que fins i tot alguns departaments que ja no 

imparteixen docència a la Facultat encara rebin alguna petita quantitat per part de la 

Facultat. Des del rectorat s’està elaborant també un nou model i no sabem quina quantitat 

percebrà la Facultat però sí que podem aprovar el model de repartiment.  

El nou model s’ha fet tenint present dues idees:  

-Acostar-lo a les despeses reals de les titulacions. 

-Estem en una situació d’excepcionalitat, el pressupost de la Facultat és insuficient, 

hauria de ser com a mínim del doble i així ho hem comunicat al rectorat. Per això el 

model que presentem està adaptat a aquesta situació i per exemple no s’hi distingeixen les 

partides d’infraestructura i de funcionament com fora raonable fer en una situació normal. 

 

El vicedegà presenta el nou model mitjançant un document que s’ha repartit als assistents 

(doc 1) on es detallen les característiques del model en tres apartats on s’explicita en què 

es basa i de quina manera es fan els càlculs dels percentatges. Resumidament es basen en 

el sumatori assignatura per assignatura del producte entre nombre d’alumnes (segons 

previsió del TPD tal com es fa a Biociències), hores de docència presencial i un factor de 

ponderació segons la tipologia docent (aplicada proporcionalment al nombre d’hores de 

cada tipologia docent existent en una determinada assignatura). S’han definit 4 factors de 

ponderació intentant acostar-nos a despeses reals i tenint present que els departaments 

també reben finançament per a les titulacions. La implantació d’aquests factors intenta 

que el finançament de les titulacions sigui equilibrat i objectivable, no evitarà que 

s’atenguin demandes puntuals si són realment justificades però es vol evitar que sorgeixin 

peticions sistemàtiques de finançament addicional per a alguna assignatura. El major 

factor és el corresponent a les pràctiques de camp, essencialment de Ciències Ambientals, 

(F=30), les pràctiques de camp de Geologia tenen un factor inferior (F=7,5) perquè s’ha 

assumit que el departament de Geologia ja rep per part del rectorat una partida finalista de 

15000 euros per a pràctiques de camp. S’ha demanat una partida finalista equivalent per a 

Ciències Ambientals, si es concedís el corresponent factor es disminuiria.  Finalment el 

vicedegà comenta algunes assignatures amb excepcions al model: 



-Les 2 assignatures de pràctiques en aula d’informàtica que es fan a l’aula d’Informàtica 

del Departament de Matemàtiques tenen F=10 en comptes de F=1 per a finançar les 

despeses de l’aula que manté del Departament de Matemàtiques. 

-‘Temes de ciència actual’ és una assignatura on participen molts departaments i per això 

les seves despeses les gestionarà directament el deganat. 

-‘Laboratori de Microscòpies Tècniques de Caracterització de Materials’ i 

‘Nanofabricació’ del grau de Nanociència i Nanotecnologia tenien pressupostos 

astronòmics que gràcies a la bona gestió de la coordinació s’han reduït al 16% del seu 

valor inicial, malgrat això encara tenen despeses molt elevades i s’ha considerat millor 

que quedin fora del model mantenint l’estatus que ja tenien. A més, bona part de les 

despeses d’aquestes assignatures són a serveis de la Facultat. 

 

A continuació el vicedegà il·lustra el model amb una simulació del repartiment a les 

titulacions en el supòsit que el pressupost de la Facultat fos de 80000 euros (doc 2), és a 

dir similar al de l’any passat. A banda de comentar els números del document el vicedegà 

explica exemplifica perquè el pressupost no cobreix el 100% de les despeses. Amb aquest 

pressupost F=1 (classes de teoria) equival aproximadament a una despesa de 1 fotocòpia 

per alumne cada dues hores i entén que atès que actualment s’utilitza molt el Campus 

Virtual, el model cobreix, en aquest cas, força bé les despeses de les classes de teoria. 

Sobre F=10 (pràctiques de laboratori, factor idèntic al que s’empra a Biociències) 

reconeix que hi ha molta heterogeneïtat de pràctiques i que és un dels punts on el model 

podria millorar-se si fos més detallat, en qualsevol cas molt probablement amb les dades 

de la simulació en la majoria dels casos no es cobririen les despeses derivades de 

pràctiques. Finalment comenta que F=30 (pràctiques de camp) representaria que per uns 

50 alumnes i una sortida de camp de 8 hores l’aportació pressupostària equivaldria a 300 

euros i per tant insuficient per a costejar el corresponent autocar. 

 

El vicedegà acaba la seva exposició indicant que el pressupost es reparteix per 

departaments i que per a valorar el model el que cal observar és el balanç 

ingressos/despeses. Finalment explica que per assegurar que les despeses s’imputen 

realment a les titulacions, especialment en els casos de departaments que reben molts 

fons, les transferències de diners es farien a un centre de cost específic. 

 

El degà recupera la paraula per obrir un primer torn d’intervencions: 

 

Marta González pregunta que si atesos els paral·lelismes que s’han indicat amb el model 

vigent a Biociències si departaments com el de Física que imparteix docència a 

assignatures similars (per exemple Física general) de titulacions de Ciències i de 

Biociències rebrà finançament per part de totes dues facultats amb un mateix criteri. 

 

El vicedegà respon que malgrat les similituds els models de distribució de totes dues 

facultats no són idèntics i hi pot haver petites diferències. Malgrat tot creu que seran poc 

rellevants i que l’aspecte important és que el pressupost rebut es destini a despeses 

relacionades amb la docència. 

 

Antoni Teixell intervé per agrair a l’equip deganal l’elaboració del necessari nou model 

de distribució però mostra un cert recel a la filosofia del model pel que fa a contemplar 

l’existència de partides finalistes per a sortides de camp de la titulació de Geologia. 



Defensa que aquesta partida és imprescindible per a fer viable la docència del 

departament de Geologia i que deriva d’una subvenció original del Ministeri i que 

inicialment es rebia una quantitat relativament  important (equivalent a uns 15000 euros) 

però que en els dos darrers anys han estat 8000 euros i en l’any actual de moment no s’ha 

rebut res. Argumenta que les despeses són bàsicament d’autocar (abans s’organitzaven 

mitjançant cotxes particulars però és una opció a evitar per temes de seguretat) i un petita 

part de hotel/dietes/transport per a professors (altres universitats espanyoles encara poden 

pagar dietes als alumnes) i que sumant el finançament que arriba per Facultat i a través 

del rectorat no es pot fer front a despeses de manteniment de laboratori i pràcticament no 

n’hi ha ni prou per a les despeses de camp. Acaba dient que només cal que s’incompleixi 

una part del compromís de la partida finalista per fer inviable el finançament de les 

despeses del departament. 

 

El vicedegà replica que el model efectivament assumeix l’aportació dels 15000 euros de 

la partida finalista i que sense ella el model s’hauria de variar. Explica que ha fet els 

números i que comptant amb la partida finalista del rectorat i l’aplicació del factor 7,5 a 

les pràctiques de camp el departament de Geologia rebria fins i tot lleugerament més per 

alumne per a pràctiques de camp de Geologia que no pas les que es rebrien per pràctiques 

de camp de Ciències Ambientals. El vicedegà defensa que l’hora de pràctiques de camp 

de la titulació de Geologia sigui lleugerament més ben dotada que no pas les d’altres 

titulacions. 

 

Agafa la paraula la gestora de la Facultat recordant el compromís de la vicerectora sobre 

l’aportació dels 15000 euros per enguany i que la Facultat ja s’ha efectuat una bestreta de 

8000 euros. Ara bé des del rectorat volen eliminar aportacions extraordinàries i en 

principi les incorporaran al seu nou model que estan elaborant. 

 

Mercè Corbella pregunta que, atès que el model es basa en la previsió del TPD, què passa 

si les previsions del TPD no es compleixen. 

 

El vicedegà replica que la previsió del TPD és un només paràmetre indicatiu però que es 

considera dels més fiables. 

 

Mercè Corbella replica que què passa si determinades titulacions inflen números 

dissenyant grups de 50 alumnes que després no queden plens i pregunta com afecta això a 

les previsions de distribució.  

 

El vicedegà respon que caldrà fer un seguiment per detectar desajustos entre les 

previsions del TPD i les dades reals. 

 

Mercè Corbella canvia de tema per preguntar que cal fer quan calen diners per reparar 

microscopis o en general per manteniment d’equips si el departament només té 

pressupost per sortides de camp. 

 

El vicedegà reconeix que la situació de manteniment d’infrastructures és dramàtica en 

tots els àmbits (renovació d’aules d’informàtica, projectors, ordinadors d’aules, 

equipament menor de laboratori, etc.) i que l’equip deganal ha reclamat en diverses 

ocasions la necessitat de convocatòries especials per infraestructures o bé que augmentin 



el pressupost global de la Facultat. Reitera que ja ha dit que el pressupost de la Facultat 

hauria de ser com a mínim el doble del que és actualment. 

 

La gestora de la Facultat intervé per afegir que la convocatòria per equipaments de 

laboratoris més recent era a càrrec del Pla d’Inversions Universitàries (PIU). El 

pressupost d’aquest PIU era de una mica més de 20 milions d’euros i s’ha reduït a 2,3 

milions. A més, aquests 2,3 milions que tenim des de 2012 estan reconeguts per la 

Generalitat i pressupostats però la Generalitat no els ha transferit. 

 

Pren la paraula en Santiago Suriñach per felicitar la tasca d’elaboració del nou model. 

Demana un aclariment sobre la docència en relació a l’assignatura ‘Temes de Ciència 

Actual’ que ell considera que fa majoritàriament el departament de Física. 

 

El vicedegà aclareix que a la planificació d’aquesta assignatura hi participen molts 

departaments però efectivament la gestió de l’assignatura és a càrrec del departament de 

Física. 

 

Laia Saumell (vicedegana d’afers acadèmics) puntualitza que la particularitat d’aquesta 

assignatura és que es paga a professorat de diverses procedències per impartir 

conferències i que independentment de qui rebés el finançament per aquesta assignatura 

caldria fer els pagaments al professorat que correspongui. 

 

Santiago Suriñach també demana un aclariment sobre la gestió de l’assignatura 

‘Laboratori de Microscòpies Tècniques de Caracterització de Materials’ que des del seu 

punt de vista si la Facultat gestiona el pressupost d’aquesta assignatura també hauria de 

fer-se càrrec de totes les despeses derivades de l’ús del laboratori que utilitza (laboratori 

número 5 de Física) a banda dels serveis centrals dels que també se’n fa ús. 

 

El vicedegà aclareix que la gestió per part de la Facultat fa referència a l’ús de serveis 

centrals i que la docència que no va a serveis centrals es transferirà al departament de 

Física. 

 

Santiago Suriñach continua per mostrar estranyesa per la menció que s’ha fet a inflar els 

números als departaments, des del seu punt de vista els coordinadors no poden fer-ho ja 

que el TPD es retroalimenta a partir de les dades de matrícula d’anys anteriors. També 

suggereix que per mirar de compensar la manca de pressupost per infraestructures es 

pensés des de la Facultat a introduir un sistema de reciclatge d’ordinadors com ja es fa a 

Física. 

 

Rosa Mª Ortuño demana la paraula per expressar l’agraïment en nom del departament de 

Química a la feina feta pel vicedegà d’Economia. Diu que el model segurament és 

millorable com també ho és el pressupost que rep la Facultat però creu que des de fa uns 

quants anys s’està avançant en la bona direcció. 

 

El degà reprèn la paraula per reiterar que la situació és inestable en tots els sentits. D’una 

banda a nivell de model ja que probablement gràcies a la pressió de les facultats 

experimentals manifestant la infradotació que patim, la comissió d’economia de la 

Universitat està elaborant el seu propi model. Com a Facultat ens preocupa la manera en 



què les partides específiques quedarien incloses en el paquet pressupostari general i és un 

tema sobre el qual hi estarem a l’aguait. D’altra banda a nivell de dotació pressupostària 

general la situació és molt crítica i reitera els números del PIU que exemplifiquen la 

reducció dràstica de recursos. Finalment acaba dient que la vigència del nostre nou model 

estarà condicionada per la definició del nou model general de la Universitat que podria 

obligar a refer aviat el nostre i que a banda d’això vol afegir en la votació i aprovació, si 

escau, del nostre nou model el compromís de seguiment del seu funcionament i revisió al 

cap d’un any. 

 

María Luisa Arboleya intervé per explicar que el departament de Geologia en un intent de 

racionalitzar les despeses de camp va incloure les pràctiques de camp al pla d’estudis de 

manera que no es fan pràctiques de camp no contemplades al BOE i creu que altres 

titulacions no fan el mateix. També reitera que la dotació extraordinària per a pràctiques 

de camp de Geologia és històricament anterior l’establiment de les Comunitats 

Autònomes i que més endavant, en els primers anys de les Autonomies, el pressupost de 

pràctiques de camp de les dues universitats catalanes passava a la Generalitat sense 

vetllar per si finalment arribava a aplicar-se per a la finalitat per la qual s’havia concebut. 

Recorda que el 1986 el pressupost d’aquesta partida era de l’ordre de 2,5 milions de 

pessetes (molt superior a l’actual) i acaba reiterant la idea que no és econòmicament 

sostenible que altres titulacions s’apuntin a fer pràctiques de camp quan no en tenen una 

veritable necessitat. 

 

El degà confirma el risc de canviar la manera de repartir el pressupost i que reitera el 

compromís de desactivar, si cal, qualsevol gir desfavorable en la reformulació del model 

general de distribució per bé que tant la vicerectora com la vicegerent d’Economia 

sempre s’han mostrat molt receptives sobre el fet que la despesa experimental de la 

Universitat està mal tractada. Confia que hi haurà un augment general del pressupost de 

la Facultat però que segons com es concretés caldria revisar el nostre model. 

 

El vicedegà d’Economia afegeix que va recavar informació de tots els departaments sobre 

les despeses que tenen i que són aquests números sobre els que s’ha basat el model. Per 

tant és un model no basat en aspiracions sinó en despeses reals i aprofita per agrair a tots 

els departaments la tasca de recollir les dades que s’han demanat. 

 

Finalment es vota a mà alçada l’aprovació del model.  

 

S’aprova per unanimitat el model de distribució del pressupost de la Facultat de 

Ciències. 
 

5.- Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió 

d’Afers Acadèmics i d’Avaluació de la Facultat. 

 

La vicedegana d’Afers Acadèmics comenta els detalls de la sessió del dia 22 d’abril i de 

la sessió no presencial del dia 18 de maig (doc 3). En aquesta darrera el degà explica que 

hi havia una incongruència, que no prové de la Facultat, en la localització d’optatives al 

doble grau de Ciències Ambientals i Geologia i a les dues titulacions de base. I malgrat 

demanar el canvi, aquest no s’ha produït pel fet d’estar fora de termini de modificació de 



pla d’estudis. Per aquest motiu, el curs vinent es resoldran individualment les incidències 

a gestió acadèmica. 

 

Es ratifiquen, per assentiment, els acords presos a les darreres sessions de la 

Comissió d’Afers Acadèmics i d’Avaluació de la Facultat. 

 

6.-Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió de 

Postgrau de la Facultat. 

 

El vicedegà de Postgrau comenta els detalls de les 2 sessions no presencials de la 

comissió (doc 4). Totes dues són de caràcter molt formal i sobre un dels punts de la sessió 

del 23 de juny relacionat amb la proposta de creació de la diplomatura de Postgrau en 

Ecoturime i Guia de Natura afegeix que la Facultat va emetre un informe favorable tot 

afegint que el departament de Geologia està disposat a col·laborar-hi atès que és actiu en 

l’àmbit de Geoparcs. 

 

Es ratifiquen, per assentiment, els acords presos a les darreres sessions de la 

Comissiós de Postgrau de la Facultat. 

 

7.- Afers de tràmit. 

 

El degà, matisat per la vicedegana d’afers acadèmics, passa a detallar que s’ha ampliat en 

una plaça el nombre de places de nou accés per canvi d’estudis al grau de Química.  

 

S’aprova l’ampliació en una plaça addicional el nombre de places de nou accés per 

canvi d’estudis al grau de Química.  

 

A continuació comenta que s’ha nomenat un tribunal de realització de prova de conjunt 

per homologar el títol de Física i en llegeix la composició. També detalla la composició 

d’un tribunal que es van nomenar per a revisió extraordinària d’una assignatura de 

Geologia i finalment la de tres tribunals d’avaluació curricular per compensació, 

d’assignatures corresponents als graus d’Estadística Aplicada, Ciències Ambientals i 

Matemàtiques. 

 

8.- Torn obert de paraules. 

 

Santiago Suriñach demana la paraula per explicar que alguns departaments deficitaris de 

professorat decideixen no desdoblar grups de problemes i que per compatibilitzar això en 

el Pla Docent el grup desert es pot introduir reflectint dos grups amb la meitat d’hores o 

bé omplir un únic grup amb totes les hores que corresponguin i l’altre amb zero hores, i  

això té conseqüències en la comptabilització de les hores SAT del professor de pràctiques 

i pregunta quina solució hi ha a aquesta situació. 

 

El degà respon que ja analitzarem la qüestió i demanarem els aclariments que convinguin 

per comprendre la problemàtica. 

 

Jordi Gené intervé per reclamar fluïdesa en la relació entre Facultat i departaments i 

constatar, a parer seu, una manca de coordinació en els coordinadors de titulació. Ho 



exemplifica a través de: i) la detecció per part del departament d’errors a TPD que els 

coordinadors no esmenen dins dels terminis; ii) la desprogramació d’assignatures que no 

volen executar els coordinadors malgrat els pocs alumnes i les recomanacions dels 

departaments de fer-ho, fins i tot quan el curs anterior ja estaven desprogramades; iii) 

modificacions d’horaris fetes a darrera hora; iv) desajustos entre el nombre d’hores 

introduïdes al TPD i les hores que corresponen d’acord amb el calendari acadèmic. Jordi 

Gené creu que la Facultat hauria de liderar les decisions que prenen els diversos 

coordinadors per homogeneïtzar criteris. 

 

La vicedegana d’afers acadèmica replica que la Facultat amb les seves titulacions és 

intrínsecament heterogènia i admet que hi pot haver hagut una manca d’atenció al TPD a 

causa de la feina relacionada amb les acreditacions. De tota manera reclama que hi va 

haver molts problemes amb l’aplicació informàtica i defensa la feina dels coordinadors. I 

insisteix que a cada titulació tenen la seva millor manera de funcionar que no sempre és 

coincident i ho exemplifica amb els horaris. Sobre la desprogramació d’assignatures 

afirma que sovint una assignatura es desprograma amb la condició que l’any següent es 

torni a programar. 

 

El degà accepta la crítica i insisteix en l’heterogeneïtat temàtica i organitzativa de la 

Facultat i les complicacions concretes del curs actual, però pren nota del què s’ha 

expressat. 

 

Josep Ros admet que una millor coordinació dels coordinadors fora desitjable però 

replica dient que si la Facultat és variada encara ho són més els departaments, reclama 

posar-se al lloc d’un coordinador que ha de tractar amb diversos departaments i acaba 

dient que probablement els errors que quedin al TPD són molt residuals. 

 

Carles Navau intervé per reclamar que malgrat que tot és millorable és innegable que hi 

ha coordinació entre coordinadors ja que és imprescindible en el cas de interacció entre 

titulacions a través dels graus dobles. 

 

Rosa Mª Ortuño explica que ella ha suggerit a Jordi Gené que presentés la problemàtica 

que ha exposat atès que és ell qui la pateix. Ortuño accepta l’argument de la variabilitat 

dins de la Facultat però no admet que la Facultat no sigui capaç d’imposar uns terminis 

per horaris, plans docents, etc., tal com fan altres facultats i dona detalls de la situació que 

es va crear arran de la pressió d’un coordinar per tal que el departament de Química no 

desprogramés una assignatura i acaba demanant un esforç de coordinació dels 

coordinadors per part de la Facultat. 

 

Santiago Suriñach intervé per donar l’opinió que tenen els caps de departament sobre el 

TPD. Creu que és una valuosa eina que ha de reflectir la docència ideal que haurien 

d’oferir els departaments si tinguessin tots les recursos necessaris. El TPD serveix també 

perquè el rectorat calculi la plantilla necessària per això si un departament desprograma 

un grup, això no ha de comportar que la Facultat també el desprogrami.  

 

Mercè Corbella intervé com a coordinadora per dir que el TPD conté tres números: i) la 

previsió que es fa per al proper curs, que a Geologia es consensua amb el departament; ii) 

un històric que es va retroalimentant; iii) un nombre real que es defineix cap a mitjans de 



curs. Creu que potser caldria posar-nos d’acord però que un dels problemes associats a 

aquests números és que també serveixen per calcular les ràtios estudiants-professor i a 

Geologia per exemple no posem tots els grups de camp ni de laboratori que fem perquè 

sinó ens sortiria una ràtio molt allunyada de 13 que és la que dóna la Generalitat per a 

titulacions de ciències. 

 

La vicedegana d’afers acadèmics mostra sorpresa sobre la possibilitat de posar al TPD 

grups que no es programen. 

 

Santiago Suriñach només vol aclarir que els departaments programa els grups en funció 

dels recursos i que deixa constància que malgrat l’encàrrec de la Facultat els 

departaments si no pot assumir-lo tancarà assignatures o deixarà de desdoblar grups però 

que això no hauria d’implicar desprogramacions de cara a cursos futurs. 

 

El degà conclou manifestant la intenció de marcar més els terminis i que a banda de la 

necessitat de coordinació de coordinadors també cal coordinar departaments. 

 

 

S’aixeca la sessió a les 13:37. 

 

Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), a 15 de juliol de 2015 

 

 

Secretari:      Vist i plau 

       Degà 

 

 


